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La 27.03.1918 a triumfat adevărul istoric. Basarabia, aflată de peste un 
secol sub stăpânirea rusească, împreună cu celelalte provincii româneşti au 
format Statul Naţional Unitar Român, care a creat condiţiile necesare pentru 
renaşterea şi integrarea spirituală a tuturor românilor, aflaţi până la 1918 sub 
stăpânire străină.

Rolul principal în acest proces avea să-l joace învăţământul, ce trebuia 
adus în albia firească a culturii naţionale. 

Să urmărim deci cum s-a constituit învăţământul românesc în Basarabia, în 
baza materialelor de la expoziţiile Muzeului Pedagogic Republican din strada 
M. Kogălniceanu, 60.

Documentele de epocă vorbesc despre faptul că, la momentul Marii Uniri, 
în Basarabia lipseau cu desăvârşire şcolile naţionale, literatura editată în limba 
română (moldovenească). Manualele editate în limba băştinaşilor erau interzi-
se. Spre exemplu, învăţătorul Ioan Doncev, originar din Chişinău, din cont pro-
priu a editat cu caractere latine abecedarul ,,Cursul primitiv de limbă rumână” 
(originalul se păstrează în muzeu), dar nu i s-a permis utilizarea lui în şcoală.

În preajma Unirii, în acest teritoriu funcţionau circa 1084 de şcoli parohia-
le de 1-2 clase ruseşti, deşi populaţia românească era majoritară. 

Datele Recensământului populaţiei din 1897 atestă că numărul ştiutorilor 
de carte printre bărbaţi alcătuia doar 10,5%, iar printre femei – 1,7%, rămâ-
nând cu mult în urma reprezentanţilor altor etnii.

Procesul de constituire a noului sistem de învăţământ, de implementare a 
reformelor s-a desfăşurat în baza legislaţiei adoptate şi propagării ei pe larg în 
publicaţiile periodice şcolare înfiinţate după proclamarea Actului Unirii. Sco-
pul reformelor era de a crea un sistem de învăţământ modern, în limba mater-
nă, cu respectarea drepturilor etniilor din Basarabia la dezvoltarea lor naţional-
culturală. Primul act legislativ emis după Unire a fost Decretul din 4.08.1918. 
Conform acestuia, învăţământul a fost naţionalizat, şcolile parohiale au fost 
înlocuite cu şcoli primare de stat, minorităţile naţionale au primit dreptul de 
a-şi deschide şcoli în limba maternă, cheltuielile fiind suportate de stat.

 În anul 1919 a fost promulgată Legea pentru organizarea şi funcţionarea 
învăţământului primar şi normal. Ea prevedea învăţământul primar obligatoriu 
şi gratuit pentru toţi elevii până la vârsta de 16-18 ani.

Învăţământul primar avea câteva trepte: educaţia preşcolară în grădiniţele 
de copii de la 5 la 7 ani care, în perioada interbelică, au ajuns la un număr de 
425.

 Altă treaptă era învăţământul primar propriu-zis cu ciclurile elementar, 
clasele I-IV, şi cel superior sau supraprimar, clasele V-VII.

Conform acestei legi, au fost deschise şcoli cu predare în limbile rusă, 
idiş, bulgară, germană, ucraineană, mai mult de 20 de şcoli confesionale; se 
permitea organizarea şcolilor particulare, dacă dispuneau de local. Cunoscuta 
principesă Natalia Dadiani a deschis un liceu particular, pe care ulterior l-a 
reorganizat în şcoală primară, parţial finanţată şi de moşierul Sturza.

Traducerea în fapt a legilor menţionate, în baza cărora se constituia învă-
ţământul nou, rămânea în seama intelectualităţii. Localnicii aveau o pregătire 
în instituţiile ruseşti, nu cunoşteau limba română. La depăşirea acestor greutăţi 
a contribuit generaţia de învăţători şi profesori, oameni de cultură veniţi în 

Basarabia din Ardeal, Vechiul Regat. Printre ei, şi distinsul profesor din Ar-
deal Onisifor Ghibu. El a fost directorul cursurilor învăţătorilor din Chişinău, 
Bălţi, Soroca, a contribuit la organizarea bibliotecilor româneşti, a înfiinţat 2 
tipografii cu caractere latine. Împreună cu fruntaşii Unirii Pan Halippa, Elena 
Alistar, Ion Nistor, Ştefan Ciobanu ş.a. a participat la întemeierea Universităţii 
culturale din Chişinău, unde se acorda o atenţie deosebită studierii limbii şi 
istoriei neamului românesc. 

În procesul de reformare a învăţământului în Basarabia grija mare a Statu-
lui Român era de a pregăti cadrele de învăţători. În acest scop au fost organiza-
te 10 şcoli normale, care, până în 1940, au pregătit peste 6,5 mii de învăţători. 
Pentru învăţători au fost înfiinţate case de odihnă, s-au stabilit facilităţi la apro-
barea unor credite bancare, la călătorie pe căile ferate de clasa I.

Absolvenţii şcolilor normale au devenit buni organizatori ai învăţămân-
tului şi după război, au promovat şi implementat pe alocuri principiile şcolii 
româneşti. 

Statul Român a vizat în permanenţă perfecţionarea învăţământului secundar, 
drept confirmare sunt legile adoptate în domeniu în anii 1923,1928,1934,1939. 
Legea din 1936 prevedea un şir de măsuri pentru îmbunătăţirea pregătirii teo-
retice în gimnaziile şi liceele industriale, comerciale, care asigurau cu resurse 
umane economia naţională.

Bineînţeles, un număr mare de şcoli secundare erau concentrate în princi-
palul oraş al provinciei - Chişinău . Este suficient să menţionăm că în această 
perioadă aici au funcţionat: Liceul de Băieţi Nr.1 ,,B.P.Hasdeu”, deschis încă 
în a. 1833, Liceul de Băieţi Nr.2 ,,M.Eminescu”, Liceul de Băieţi Nr. 3 ,,A.
Donici”, Liceul de Băieţi Nr. 4 ,,A. Russo”, Liceul de Fete ,,Regina Maria”, 
Liceul de Fete ,,Principesa Dadiani”, Liceul de Fete ,, Jeanne D’Arc”, Liceul 
Militar ,,Regele Ferdinand”, Liceul Comercial, Liceul Industrial, Gimnaziul 
Industrial Casnic de fete, Şcoală de Gospodărie Urbană ş.a. În aceste insti-
tuţii au predat lecţii personalităţi impunătoare ale vieţii publice şi culturale 
din Basarabia între anii 1918-1940, cum ar fi P. Halippa, I. Inculeţ, I. Peli-
van, Al.Boldur. Director al Liceului Nr.1 a fost eminentul om de cultură Şt. 
Ciobanu, ulterior membru al Academiei Române, membru al Consiliului de 
Coroană.

Mulţi absolvenţi ai acestor licee ulterior au devenit personalităţi de vază în 
învăţământ şi cultură în RM. Printre aceştia au fost fizicienii Sergiu Rădăuţan, 
cel care a fondat Universitatea Tehnică, Alexei Simaşchevici, matematicianul 
Constantin Sibirschi, lingvistul Nicolae Corlăteanu, istoricul Eugen Russev, 
scriitorul Al. Cosmescu, compozitorul Alexei Stârcea, pictorul Igor Vieru ş.a.

Un cuvânt aparte merită a fi spus la adresa instituţiilor de vocaţie. În aceas-
tă perioadă a funcţionat Şcoala de Arte, al cărei director a fost cunoscutul 
sculptor Al. Plămădeală, iniţiatorul deschiderii la Chişinău a Pinacotecii cu 
peste 200 de tablouri ale pictorilor cu renume de aici şi din România. Şcoala 
de Muzică din Chişinău se mândrea cu profesorii săi: compozitorul Şt. Nea-
ga, maestrul de cor M. Berezovschi, Al. Cristea, autorul muzicii pe versurile 
,,Limba noastră” de A. Mateevici şi a. 

 Datele recensământului din anul 1930 demonstrează o creştere simţitoare 
a numărului ştiutorilor de carte, comparativ cu starea de lucruri din Basarabia 

sub stăpânirea ţaristă. Numărul bărbaţilor cărturari alcătuia în judeţele: Ho-
tin-43,6%, Bălţi - 44%, Orhei - 46,6%, Cahul - 47%, iar în Tighina - 50%, Lă-
puşna – 53%, Cetatea Albă – 55%, Ismail – 61,5%. Şi cota femeilor ştiutoare 
de carte a crescut mult.

La sfârşitul perioadei de dezvoltare a Basarabiei în cadrul României, cota 
bărbaţilor ştiutori de carte a ajuns la 47%, iar a femeilor – la 25%. De la sine 
vorbesc şi succesele în învăţământul secundar. În provincie funcţionau 35 de 
licee teoretice,14 licee profesionale (industriale şi comerciale), 32 de gimnazii 
teoretice şi 13 profesionale, 6 şcoli normale, 2 seminare teologice, 17 şcoli 
profesionale. 

 E necesar de pus în lumină faptul că, în această perioadă, s-a creat şi teme-
lia învăţământului de gradul III – învăţământul superior.

În anul 1919, la Chişinău a fost deschis Conservatorul ,,Unirea”, patronat 
de regina Maria. Directoare a acestei instituţii a fost numită soprana Anastasia 
Dicescu, care mai apoi a cântat pe scena Operei din Bucureşti. În anii ’30 au 
fost deschise Conservatorul Naţional şi Conservatorul Municipal. În instituţi-
ile menţionate şi-au făcut studiile Zinaida Pali, ulterior solista Operei din Bu-
cureşti, renumita Maria Cebotari,Tamara Ciobanu, viitorii compozitori Eugen 
Coca, David Fedov, Alexei Stârcea, Şt. Neaga, fiul vestitului lăutar Timofei 
Neaga. Pentru meritele sale componistice, Şt. Neaga a fost distins la Bucu-
reşti în 1931 cu Premiul George Enescu, iar la Paris - cu Premiul Expoziţiei 
Mondiale.

În 1927, tot la Chişinău, a fost inaugurată Facultatea de Teologie, la cele 4 
secţii ale căreia deja în 1928 îşi făceau studiile 452 de studenţi, dintre care 225 
de preoţi şi 227 civili. Prin extensiune de la Universitatea din Iaşi, în 1936 la 
Chişinău a fost înfiinţată Facultatea de Agronomie.

Drept urmare, cei 22 de ani (1918-1940) s-au încununat cu succes în do-
meniul învăţământului, procesului de reîntregire spirituală. S-a afirmat şcoala 
românească, a progresat mult cultura acestui ţinut, s-a produs o adevărată ,,re-
voluţie culturală”, după spusele istoricului Al. Boldur. Dacă în anul 1921 erau 
1747 de şcoli, 2746 de învăţători, cu 136.172 de elevi, apoi în 1939 erau 2718 
şcoli, 7581 de învăţători şi 346.747 de elevi. 

Mii de tineri basarabeni şi-au făcut studiile 
în liceele, universităţile din Ţară şi s-au înca-
drat în rândurile intelectualităţii româneşti. 

Anii aceştia au constituit o perioadă deose-
bită în istoria străvechiului pământ al Basara-
biei. Deşi au fost multe contradicţii şi greutăţi 
ce mai stârnesc şi astăzi discuţii aprinse, cei 
22 de ani de dezvoltare naţională liberă au dat 
neamului nostru o nouă suflare, o forţă de re-
zistenţă, care ne-a permis continuitatea chiar 
şi în anii de grea cumpănă, când a fost pusă în 
pericol însăşi existenţa spiritualităţii româneşti 
în aceste teritorii.

 Maria TETIUHIN, 
muzeograf, Muzeul Pedagogic Republican

Învăţământul din Basarabia în anii 1918-1940
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de glod, majoritatea fiind venită în capitală de la 
sate. Această formulă ar putea să nu placă tuturor, 
dar ea corespundea unei realităţi istorice: odată cu 
intrarea Armatei Sovietice pe teritoriul Basarabiei, 
au plecat peste Prut aproape toţi intelectualii, şi doar  
o parte mică a fost obligată să revină la baştină, in-
clusiv părinţii omagiatului nostru, de origine din 
oraşul Bălţi. Prin urmare, s-a început clădirea unei 
vieţi social-economice şi culturale de alt gen aproa-
pe fără intelectuali şi cadre naţionale.

Cercetătorul Leonid Culiuc, actualul director al 
Institutului de Fizică Aplicată, face parte din gene-
raţia a treia de intelectuali şi, concomitent, din valul 
al treilea de fizicieni. S-a născut la 11 august 1950 în 
satul Drăgăneşti, raionul Sângerei. Bunicul său după 
tată a fost felcer la spitalul municipal din Bălţi, a 
decedat în 1945 de tifos, contaminat de bolnavii pe 
care-i trata. Bunicul său după mamă a fost conducă-
tor de locomotivă la CFR (Calea Ferată Română), a 
decedat la vârsta de doar 45 de ani, în 1938. Fiind 
unicul copil, părinţii săi au investit în el tot ce au pu-
tut mai bun pentru a-i da o bună educaţie şi instruire, 
a-l pregăti pentru viaţă. Mama, Eva Culiuc, a fost 
profesoară de franceză la Institutul de Medicină din 
Chişinău. Prefera să vorbească cu Leonid în copilă-
rie în franceză. Băiatul a absolvit Şcoala Medie Nr. 
1 din Chişinău – o instituţie de educaţie foarte bună 
din capitală – cu menţiune (1967), dar concomitent 
şi Şcoala de Muzică de 7 ani, clasa pian, îndemnat 
de părinţi (tatăl cânta la mai multe instrumente – 
mandolină, chitară, acordeon). Leonid F. Culiuc, 
de specialitate profesor de chimie, tatăl băiatului, a 
deţinut funcţii mari de stat: a fost preşedinte al Co-
mitetului de Stat pentru Radioteleviziune, ministru 
al Culturii, locţiitor al preşedintelui Comitetului de 
Stat pentru Planificare. Nu ştim care dintre părinţi au 
înrâurit mai mult asupra fiului, cine l-a îndemnat să 
meargă la Facultatea de Electrofizică, nou-formată 
în 1967, a Institutului Politehnic din Chişinău, pe 
care a absolvit-o cu diplomă de excelenţă (1972), 
dar toate influenţele şi poveţele au fost benefice pen-
tru fiu: el a fost învăţat să muncească cu dăruire, să 
fie responsabil, orice lucru să-l facă bine şi calitativ, 
în relaţiile cu oamenii să fie corect. 

Este adevărat că Leonid Culiuc a avut noroc şi de 
profesori buni, care i-au devenit pe parcursul vieţii 
părinţi spirituali. E vorba de acad. Sergiu Rădăuţa-
nu, fondator şi prim rector al Institutului Politehnic 
din Chişinău (1964-1973), fondator al şcolii ştiinţifi-
ce în domeniul fizicii şi tehnologiei semiconductori-
lor ternari şi multinari în RM, care l-a trimis pe dis-
cipolul său, Leonid Culiuc, la doctorantură la unul 
dintre cele mai performante centre de cercetare din 
metropola rusă – Universitatea de Stat „M.V. Lomo-
nosov”. Aici face doctorantura la Catedra de procese 
ondulatorii, condusă de academicianul Rem Hohlov, 
rectorul  acestei prestigioase instituţii de educaţie, 
savant de talie mondială, unul dintre fondatorii opti-

cii neliniare, un alpinist şi o personalitate legendară 
în comunitatea ştiinţifică de atunci. Leonid Culiuc 
a revenit la Chişinău în 1976, în cadrul Institutului 
de Fizică Aplicată, unde era aşteptat de acad. Sergiu 
Rădăuţanu, în laboratorul de compuşi semiconduc-
tori, pe care l-a fondat. Astfel, devine unul dintre 
reprezentanţii de valoare ai generaţiei şaptezeciste 
de fizicieni, a treia la număr în RM (primele două 
generaţii – cincizecistă şi şasezecistă – s-au format 
după război). Între timp fostul său profesor, acad. 
Sergiu Rădăuţanu, a fost eliberat din funcţia de rec-
tor (1973) pentru politica incorectă în promovarea 
cadrelor autohtone – naţionalism, deci şi de pova-
ra activităţii administrative, şi  ambii puteau să se 
dedice totalmente ştiinţei. Prin urmare, la formarea 
acestui caracter de savant, fizician dotat, cercetător 
cu perspectivă, observat încă în aulele universitare, 
şi-au adus contribuţia reputaţi oameni de ştiinţă.

Ne-a impresionat chiar la început prin acurateţea 
şi tenacitatea cu care a demarat la amenajarea unui 
nou laborator experimental. De exemplu, având 
nevoie de un suport metalic rigid pentru fixarea cu 
precizie a dispozitivelor optice, n-a apelat la specia-
liştii respectivi din institut, ci s-a descurcat de unul 
singur. A găsit materialul de grosimea necesară, 
personal a modelat suportul respectiv, a făcut toate 
lucrările mecanice şi l-a instalat. În acest sens, i-a 
prins bine capacitatea de a „meşteri”, deprinsă de la 
tatăl său, care în adolescenţă şi în anii grei de după 
război a însuşit mai multe profesii – zidar, tâmplar, 
mecanic, şofer…  Nu i-a fost uşor să treacă de la 
tematica acad. Rem Hohlov, ce viza optica ondulară, 
la semiconductorii studiaţi de Sergiu Rădăuţanu. Di-
recţia ştiinţifică din domeniul opticii neliniare, abor-
dată în teza de doctor în ştiinţe fizico-matematice, 
susţinută în mai 1976, s-a păstrat, dar s-au schimbat 
obiectele de studiu.

Pe parcursul anilor a exercitat funcţiile de cerce-
tător ştiinţific inferior, superior, coordonator, prin-
cipal, şef de laborator (ultimele două funcţii – după 
susţinerea tezei de doctor habilitat în 1989). Până 
aici biografia sa de muncă este asemănătoare cu a 
multora dintre colegii căi de muncă. În continuare 
începe o altă etapă a carierei sale profesionale. În 
1997 a fost ales director al Institutului de Fizică 
Aplicată al AŞM, cu întrerupere în anii 2001-2005, 
perioadă în care a fost deputat în Parlamentul Repu-
blicii Moldova.

Arealul ştiinţific al cercetătorului Leonid Cu-
liuc include un şir de probleme actuale ale fizicii 
semiconductorilor şi corpului solid: procese opti-
ce, inclusiv optico-neliniare şi fotoelectrice, spec-
troscopie laser, fotonică etc. În ultimii câţiva ani a 
desfăşurat lucrări experimentale în domeniul de noi 
nanomateriale pentru dispozitive optoelectronice. În 
mare parte cercetările efectuate de fizicianul Leonid 
Culiuc ţin de studiul materialelor semiconductoare, 
destinate conversiei fotovoltaice a energiei solare 
în cea electrică. Realizarea acestor lucrări are loc în 
strânsă cooperare cu centre de performanţă din Ger-
mania, Spania, SUA. Aici este cazul să menţionăm 
următoarele: conversia directă a energiei solare în 
curent electric, bazată pe tehnologiile fotovoltaice, a 
devenit una dintre priorităţile dezvoltării energeticii 
– astăzi rata creşterii anuale a industriei fotovoltaice 
în lume depăşeşte cifra impunătoare de 40%. Celu-
lele şi panourile solare – produsele acestor tehnolo-
gii – se poziţionează printre cele mai apreciate surse 
ecologice de energie regenerabilă. Eficienţa celule-
lor solare, noţiune ce include atât randamentul, cât 
şi costul acestor dispozitive, este determinată, în pri-
mul rând, de performanţa acelor materiale semicon-
ductoare, în baza cărora ele funcţionează.

Graţie rezultatelor sale recunoscute pe plan in-
ternaţional, Leonid Culiuc a beneficiat de multiple 
invitaţii de a lucra în calitate de cercetător şi profe-
sor în universităţi şi centre ştiinţifice avansate din 
Canada, Franţa, Germania, Japonia, România ş.a. A 

fost antrenat şi participă activ la realizarea unui şir 
de proiecte internaţionale. Este unul dintre promoto-
rii activi ai colaborărilor internaţionale, inclusiv în 
cadrul conferinţelor, organizate de el, împreună cu 
colegii săi, încă în anii `80 ai sec. XX, dar pe care 
continuă să le promoveze şi în prezent. Un ultim 
exemplu în acest sens este Conferinţa Ştiinţa Ma-
terialelor şi Fizica Stării Condensate, care se va în-
truni în septembrie curent. El este convins că numai 
fiind integraţi în circuitul ştiinţei mondiale se poate 
face cercetare veritabilă.

Rezultatele investigaţiilor sale au fost reflectate 
în circa 240 de publicaţii ştiinţifice, inclusiv peste 
100 de articole fiind publicate în reviste de circula-
ţie internaţională cu factor de impact mare (Applied 
Physics Letters, Journal of Applied Physics, Surface 
Science, Semiconductor Science and Technology, 
Solid State Communications, Journal of Optical 
Society of America, Journal of Chemical Physics, 
Physical Review, Physica. Status Solidi etc.). Ce 
înseamnă aceasta, nu fiecare cititor ştie. Calitatea 
unei reviste ştiinţifice în lume este determinată de 
un indice important – factorul de impact. Acceptul 
publicării unui articol de o revistă străină se bazea-
ză pe opinia a cel puţin doi recenzenţi independenţi, 
specialişti cu renume în domeniul respectiv al şti-
inţei. Materialele cu rezultate nerelevante, adică 
conţinutul cărora nu corespunde unui nivel stabilit 
în domeniu, sunt, pur şi simplu, respinse. Citarea 
articolului, din care reiese că rezultatele publicate 
au fost luate în consideraţie în cercetările ulterioare, 
constituie un indice cantitativ al aprecierii lucrării 
de comunitatea ştiinţifică (numărul de citări timp de 
un an raportat la numărul de articole publicate este 
factorul de impact al revistei). De aceea ne şi bucură 
lucrările omagiatului nostru, citate de peste 300 de 
ori în presa ştiinţifică internaţională şi reflectate de 
pagina oficială web “ISI Web of Knowledge” (http://
apps.isiknowledge.com). 

În continuare vom accentua că profesorul Le-
onid Culiuc acordă o deosebită atenţie activităţii 
didactice – sub conducerea sa 8 tineri au susţinut 
tezele de doctor la specialitatea fizica şi ingineria 
semiconductorilor. În prezent ţine cursuri speciale la 
Universitatea de Stat din Moldova şi la Universita-
tea AŞM. (În anii 1994-1995 a ţinut cursul special 
„Fizica laserelor şi optica neliniară” la Universitatea 
de Vest din Timişoara). Este membru al Consiliului 
Suprem pentru Ştiinţă şi Dezvoltare Tehnologică al 
AŞM, membru al Comisiei de Atestare a CNAA, 
vicepreşedinte al Alianţei Franceze în Moldova. În 
afara cadrului acestei simple enumerări de date bi-
ografice, care pot fi găsite în orice CV al autorului, 
plasat pe Internet, pe site-urile Institutului de Fizică 
Aplicată sau Academiei de Ştiinţe, rămâne munca 
asiduă de cercetător, administrator, profesor univer-
sitar, care pune preţ pe viitorul ştiinţei – pregătirea 
cadrelor ştiinţifice de înaltă calificaţie.

A fost şi rămâne un savant veritabil, face inves-
tigaţii de valoare şi nu imită cercetarea. Este un om 
foarte modest, care nu-şi creează biografia de muncă 
pe nişte falsuri, cum o fac unii amatori ce colecţio-
nează fel de fel de „distincţii internaţionale”, unele 
contra plată. În lume sunt o sumedenie de carteluri 
de escroci care au dezvoltat un atare business – te fac 
academician al unor academii cu statutul de cluburi 
pentru cercetători sau mai ştim noi ale căror asocia-
ţii ştiinţifice; personalitate a anului sau a secolului 
etc., etc., îţi vor executa o Diplomă într-un ambalaj 
superb: lemn, chiar şi în metal suflat cu aur. Condiţia 
este una: să ai ceva lucrări şi să plăteşti valută forte! 

Fişierul biografic (CV) al savantului Leonid Cu-
liuc, plasat pe site-uri şi care se încadrează într-o 
pagină şi jumătate, este foarte laconic şi modest, la 
fel cum este felul de a fi al colegului nostru. Scrie 
atât cât consideră necesar, atât cât i-a acordat ţara, 
în primul rând: medaliile ”За трудовую доблесть” 
(1986), “Meritul Civic” (2000), Distincţia Republi-

cii Franceze “Chevalier dans l’Ordre des Palmes 
Academiques” (2001), Medalia jubiliară “60 ani de 
la fondarea primelor instituţii academice din Repu-
blica Moldova” (2006). La rubrica Distincţii urmea-
ză: Laureat al Premiului Preşedinţilor Academiei 
Naţionale de Ştiinţe a Ucrainei, Academiei de Ştiin-
ţe a Belarusului şi Academiei de Ştiinţe a Moldovei 
(1996), Laureat al Premiului de Stat al Republicii 
Moldova în domeniul Ştiinţei, Tehnicii şi Producţiei 
(1998).

La cele spuse am mai preciza că în 2007 fizicia-
nul Leonid Culiuc a fost ales în calitate de membru 
corespondent al AŞM. Este o apreciere cam întârzi-
ată, dar totuşi atunci multă lume s-a bucurat de eve-
nimentul dat, inclusiv subsemnaţii. 

Dragostea faţă de muncă, responsabilitatea, sin-
ceritatea, cumsecădenia, modestia, interesul pentru 
sport şi alte hobby-uri (fotografierea) le-a altoit-o 
şi celor doi copii frumoşi, pe care i-a crescut şi i-a 
educat împreună cu soţia sa, Ludmila: Alexandru 
(Sandu) Culiuc şi Elena Culiuc, ambii absolvenţi ai 
ASEM–lui, Facultatea Relaţii Internaţionale. Fiica, 
Elena, în prezent activează în oficiul din Bucureşti 
al companiei internaţionale de consulting şi audit 
„PricewaterhouseCoopers” (PwC).

Sandu şi-a continuat studiile de masterat şi doc-
torat la Universitatea din Harvard (SUA) – un vis 
al multor tineri din R. Moldova şi de pe alte conti-
nente. În prezent este funcţionar la Fondul Monetar 
Internaţional (FMI), călătoreşte mult şi publică foto-
reportaje din diferite colţuri ale lumii pe blogul său, 
www.culiuc.com, susţine câteva rubrici permanente 
şi dialoghează liber cu cititorii săi din R. Moldova. 
Arta de a fotografia Alexandru a însuşit-o cu brio  şi 
o realizează la un înalt nivel artistic, problemă care 
este abordată şi în discuţiile de pe internet. Apropo, 
Alexandru Culiuc a reflectat pe pagina sa web şi vi-
zita oficială a delegaţiei moldoveneşti, condusă de 
premierul Vlad Filat, la Washington de la începu-
tul anului curent, întâlnirea cu diaspora, problemele 
care au fost discutate. Un impresionant fotoreportaj 
cu privire la vizita lui Dorin Chirtoacă la Universi-
tatea din Harvard a publicat în mai anul trecut. Acei 
care vor accesa blogul nominalizat vor avea şi sur-
priza de a descoperi istoria grupului ROCK MOL-
DAVE de la Strasbourg.

„A fi intelectual nu înseamnă deloc a avea o di-
plomă, un doctorat, o anume funcţie, ci, poate azi 
mai mult ca oricând, a avea principii, stil, caracter” 
– revelaţia, la care subscriem şi noi, exprimată de 
cunoscutul critic literar şi profesor la Universitatea 
„Stefan cel Mare” din Suceava, Mircea A. Diaconu, 
membru al Academiei Române (Revista „Contra-
fort” nr.1-2, 2010). Noi suntem convinşi că fizici-
anul, directorul şi omul Leonid Culiuc corespunde 
întru totul acestor criterii: este un savant notoriu în 
domeniu, recunoscut în plan internaţional, comuni-
că cu colegii săi de breaslă în patru limbi moderne, 
inclusiv în maternă – româna; se conduce de nişte 
principii în viaţă: e sincer, detestă ipocrizia, ca mod 
de existenţă şi afirmare; nu recurge la atac la persoa-
nă, dat fiind că pe un atare individ nu-l vei corecta; 
leagă prietenii doar cu oamenii care-i plac; consi-
deră cultura fizică un imperativ al vieţii fiecărui om 
cult (exerciţii fizice în fiecare dimineaţă, alergări în 
weekend în jurul fostului lac din Valea Morilor). 
Este, deci, un om principial, are stil şi caracter. Dar, 
după cum se ştie, caracterele mişcă ştiinţa, mişcă po-
litica, mişcă viaţa, societatea şi lumea, în ansamblu. 
Intelectualul Leonid Culiuc este unul dintre aceste 
caractere. La mulţi ani, prietene!

Ernest ARUŞANOV, 
academician, şef de laborator 

la Institutul de Fizică Aplicată al AŞM,
Valeriu CANŢER, 

academician, preşedintele Consiliului  
Naţional pentru  Acreditare  şi Atestare al RM,

Tatiana ROTARU, jurnalist

Leonid Culiuc - un fizician şi un intelectual din generaţia a treia
Aniversări

60  În numărul precedent al revistei am 
căutat să elucidăm circumstanţele vitre-
ge în care s-a produs un rapt din terito-
riul RSS Moldoveneşti, în anul 1947, 
neelucidat în istoriografia noastră, care 
a însemnat pierderea de către aceasta a 
accesului direct la Marea Neagră, prin 
limanul Nistrului.

Acapararea abuzivă de către autorităţile ucrainene a 
458,6 ha din moşia satului Palanca, situate pe malul lima-
nului bătrânului fluviu, a însemnat nu altceva decât lipsirea 
RSSM de statutul de stat riveran la Marea Neagră. Raptul 
s-a produs fără ştirea şi, cu atât mai mult, fără acordul pă-
lăncenilor, în timpul foametei cumplite, programată, după 
cum bine se cunoaşte, de către regimul sovietic de ocupa-
ţie, când oamenii abandonaseră pentru o perioadă munca 
câmpului, fiindcă nu erau în stare să-şi lucreze terenurile 
agricole din cauza epuizării fizice. Se pare că anume de 
aceste circumstanţe au decis să profite autorităţile comu-
niste ucrainene pentru a-şi însuşi  un teritoriu care avea o 
importanţă extraordinară pentru RSS Moldovenească –de 
ieşire directă la Marea Neagră, prin limanul Nistrului. Este 
cunoscut faptul că, prin decretul din 4 noiembrie 1940, 
emis de către Sovietul Suprem al URSS, RSSM fusese  
lipsită, în mod premeditat, de către autorităţile comuniste 
de la Moscova şi Kiev de accesul la Dunăre, acest lucru 
fiind stipulat, în mod expres, în respectivul document. În 
acest decret, se pare că autorii lui au comis în privinţa lip-
sirii RSS Moldoveneşti de acces la Marea Neagră, prin li-
manul Nistrului, pe care au decis s-o repare în anul 1947. 
Menţionasem, în episodul precedent, că  dezacordul şi 
revolta locuitorilor satului Palanca, în legătură cu această 
nelegiuire, s-au manifestat prin recuperarea cu forţa a teri-
toriului răpit de către autorităţile ucrainene. Pentru a depăşi 
disensiunile care s-au iscat între RSSM şi RSSU din cauza 
acestui rapt, s-a decis constituirea unei comisii mixte mol-
do-ucrainene, care urma să identifice o soluţie, menită să 
împace lucrurile. La 29 martie 1949, inginerul superior ca-
dastral M. Herţ, numit în calitate de responsabil din partea 
Ministerului Agriculturii al RSSM în componenţa comisi-
ei mixte moldo-ucrainene, ce urma să stabilească frontiera 
dintre satul Palanca şi satul Udobnoe (Han Câşla), pe seg-
mentul disputat de către cele două părţi, prin intermediul 
unui raport, aducea la cunoştinţa superiorilor săi nereuşita 
înregistrată în cadrul şedinţei acestei comisii din ziua de 23 
martie. În acest document se menţiona că suprafaţa aflată 
în litigiu era de 458,6 ha, dintre care-158,6 ha constituiau 
terenurile arabile şi restul de 300 ha – stufăriile. M. Herţ 
relata în continuare că, în conformitate cu documentele 
prezentate şi în baza mărturiilor invocate de reprezentan-
ţii satului Palanca, „din cele mai vechi timpuri şi până în 
1947”, locuitorii  acestui sat şi ai altor sate din RSSM au 
exploatat în jur de 70%-80% din suprafaţa disputată, iar 
locuitorii satului Udobnoe (Han Câşla) şi ai altor sate din 
RSSU – circa de 20%-30%. (Arhiva Naţională a Repu-
blicii Moldova, Fond P-2848, reg.6, f.211). Propunerea 
reprezentanţilor RSSM din cadrul acestei comisii mixte de 
a lua în consideraţie principiul utilizării reale  a terenurilor 
disputate între partea moldovenească şi cea ucraineană, 
pentru ca, în conformitate cu acest principiu, să fie trasată 
frontiera moldo-ucraineană pe acest segment, a fost respin-
să de către reprezentanţii  ucraineni din această comisie. 
Nici nu putea fi altfel, întrucât, dacă s-ar fi acceptat un atare 
principiu, RSS Moldovenească şi-ar fi recâştigat ieşirea la 
Marea Neagră, prin instituirea controlului său asupra unui 
segment de peste 5 km al malului limanului Nistrului.  

În acelaşi document se mai menţiona că frontiera sta-
bilită de către autorităţile ucrainene ale raionului Staroka-
zacie, prin actul din 29 mai 1947, nu a fost confirmată de 
către Comitetul Executiv al raionului Olăneşti, întrucât 
respectiva frontieră ”încălca principiul utilizării reale” a 
terenurilor agricole ale colhozului din satul Palanca, iar „ 
harta RSS Ucrainene, la scara de 1:1.000.000, editată la 
1.01.1944, nu determina hotarele pământurilor colhozului 
„Stalin” din satul Palanca, RSSM şi utilizatorii învecinaţi 
de terenuri agricole.” Cu alte cuvinte, respectiva hartă, 
în viziunea părţii moldovene, nu putea fi considerată ca 
punct de reper pentru o delimitare corectă a frontierei mol-
do-ucrainene, deoarece ea fusese realizată la o scară mult 
prea mare, pentru a putea efectua, cu ajutorul acesteia, o 
delimitare exactă, pe teren, a teritoriului disputat de cele 
două părţi.

În documentul citat se mai menţiona că stufăriile de pe 
aceste terenuri disputate constituiau pentru satul Palanca şi 
alte sate învecinate, din componenţa RSSM,  „unica sursă 
de materie primă pentru construcţii”- ar trebui să înţele-
gem că stuful era unicul material pentru acoperirea caselor, 
precum şi unica suprafaţă pentru păşunat, cu o suprafaţă 
de 300 ha, „în timp ce Serviciul Silvic al regiunii Ismail 
utiliza o suprafaţă de circa 9.000 de hectare”. Autorul aces-
tui document, M. Herţ, combate şi pretextul invocat de 
partea ucraineană pentru acapararea frauduloasă a acestor 
terenuri, care, cică, urmau a fi folosite pentru plantarea  ar-
borilor-de-cauciuc, menţionând că, până la sfârşitul anului 
1947 , acest serviciu silvic nu folosise niciodată în interesul 
său aceste suprafeţe, preferând să dea în arendă stufăriile 
şi păşunea unor colhozuri  şi organizaţii.(Ibidem, f.211).

Cele două componente ale comisiei mixte moldo- 
ucrainene, delegaţia moldovenească şi cea ucraineană, 

întrucât, în procesul activităţii lor nu a fost 
atins un compromis, au elaborat, în mod se-
parat, câte un raport. Documentul părţii mol-
dovene invoca, în lini generale, argumentele 
pe care le-am supus deja  analizei, în versiu-
nea lui M. Herţ, concluzionând că autorităţi-
le ucrainene erau obligate să restituie RSSM 
cele 458,6 ha de terenuri arabile, stufării şi 
păşune. Delegaţia moldoveană propunea ca 
Ministerul Agriculturii al RSS Moldoveneşti 
să propună Consiliului de Miniştri al RSSM 
să adopte o decizie în acest sens, pe care, ul-
terior, s-o confirme Consiliul de Miniştri al 
URSS. (Ibidem, 213-213verso).

Ion VARTA

CUM NI 
S-A FURAT 
ACCESUL 
LA MAREA 

NEAGRĂ (II)

Documente ale istoriei

Poetul Grigore Vieru


